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پیدا شدن جسد در بوستان ولایت
مــرد جوانی که در اقدامی هولنــاک برادر خود را 

با ضربات چاقو به قتل رسانده بود، دستگیر شد.
ظهر شنبه یکی از پاکبانان بوستان ولایت هراسان 
با مرکز فوریت های پلیســی ۱۱۰ تماس گرفت و 
به اپراتــور گفت: طبق روال روزانــه در پارکینگ 
شــماره پنج شــهربانو مشــغول جارو زدن زمین 
بودم که جســد خون آلود مرد جوانی را مشــاهده 
کردم؛ او به قتل رســیده اســت! لطفاً برای کمک 
رســانی اقدام کنید.با اعلام این خبر، قاضی وحید 
ناصری؛ بازپرس ویژه قتل شــعبه چهارم دادسرای 
امور جنایی تهران به همراه تیم بررسی صحنه جرم 
راهی محل حادثه شــدند و جســد مرد جوانی را 
مشــاهده کردند که از ناحیه گــردن و کمر هدف 
ضربات چاقــو قرار گرفته بود؛ بررســی های اولیه 
نیز نشــان می داد از زمان مرگ تقریباً ۳۶ ساعت 
گذشته اســت و مقتول پس از به قتل رسیدن در 
مکان دیگر جســدش به پارکینگ بوستان ولایت 
منتقل شده اســت.در جریان تحقیقات یک کاغذ 
شــکایت نامه در جیب شــلوار مرد جوان پیدا شد 
که حکایت از آن داشــت، مقتول روز پنجشنبه از 
برادر کوچکتر خود به دلیــل اختلافات خانوادگی 
شــکایت کرده اســت که همین موضوع شک تیم 
جنایی را برانگیخت.بدین ترتیب تیم جنایی برای 
ادامه تحقیقات پای در خانه برادر مقتول گذاشتند 
و وی را هــدف تحقیق قرار دادنــد اما در جریان 
بازجویی های اولیه با اظهارات ضد و نقیضی مواجه 
شدند همچنین در جریان بازرسی از صندوق عقب 
خــودروی متهم آثار خون و یــک چاقوی خونین 
کشف شــد!متهم که همچنان منکر جرم خود بود 
پس از مواجهه با شــواهد و مدارک موجود به قتل 
بــرادرش اعتراف کرد و ماجرای جنایت را این طور 
به بازپرس پرونده توضیح داد: از کودکی با برادرم 
اختلاف داشــتم امــا این اواخر او بــا رفتارهایش 
بین اعضای خانــواده اختلاف ایجــاد می کرد؛ ما 
خانوادگی در یک ساختمان زندگی می کنیم، روز 
پنجشــنبه این ماجرا را با برادرم درمیان گذاشتم 
امــا درگیری بین ما شــکل گرفت کــه منجر به 
ضرب وجرح شــد.مرد جوان مدعی شــد: به خاطر 
همیــن تصمیم گرفتم برادرم را به قتل برســانم؛ 
می دانســتم که او صبح زود خانه را ترک می کند 
برای همین با چاقویی که داشتم به کمین نشستم؛ 
برادرم در راه پله  ســاختمان بود که ضربات چاقو را 
به کمر و گردنش وارد کردم. در ادامه برادرم روی 
زمین افتاد سپس من جسد را داخل صندوق عقب 
خودروی پراید گذاشتم و سپس با آب آثار خون را 
در حیاط خانه شستم؛ پس از اینکه هوا تاریک شد 
با ماشین سمت بوستان ولایت رفتم و جسد را در 

پارکینگ شماره پنج شهربانو رها کردم.

دامادی که برادرزنش را زخمی کرد
داماد خشمگین که در اقدامی کینه جویانه مادرزن 
خود را به قتل رســانده، برادرزنش را زخمی کرده 

و سپس خانه آنها را آتش زده بود، دستگیر شد.
ســرهنگ جواد خرســند فرمانده انتظامی خواف 
گفت: یک مرد پنجشــنبه شــب با حمله به زنی 
میانســال در خانه ای واقع در خیابان ســینا شهر 
خواف خراسان رضوی او را به قتل رسانده و فرزند 
جوانش را نیز به شدت مجروح کرده بود.وی ادامه 
داد: با تــلاش مأموران پلیس آگاهی شهرســتان 
خواف قاتل شناسایی و در نخستین ساعات بامداد 
جمعه دستگیر شــد. فرمانده انتظامی خواف بیان 
داشــت: این متهم بعد از تشکیل پرونده به مراجع 
قضایی معرفی شــد که تحقیقات تکمیلی در این 
زمینه در جریان است.شنیده ها حاکی از آن است 
که متهم به قتل داماد خانــواده بوده که به  دلیل 
اختلاف بر ســر ارثیه، ابتدا اقــدام به قتل مادرزن 
و مجروح کــردن برادر زن خود کرده و پس از آن 

منزل آنان را به آتش کشیده بود.

بازداشت مامورقلابی در محله نامجو
رئیس پلیس پیشگیری تهران بزرگ از دستگیری 
جوانی ۲۱ ساله که با معرفی خود به عنوان مامور 
اقدام به اخاذی از مردم کرده بود، خبر داد.ســردار 
محمد معظمی گودرزی در این باره گفت: چندی 
پیش یکی از شــهروندان به کلانتری ۱۰۶ نامجو 
مراجعه و اعلام کرد از سوی یک نفر با عنوان مامور 
در خیابان شیخ صفی مورد اخاذی واقع شده است، 
در همین راستا نیز رسیدگی به موضوع و دستگیری 
متهم در دســتور کار تیم عملیات کلانتری نامجو 
قــرار گرفت.وی با بیان اینکــه ماموران تحقیقات 
میدانی را آغاز کردند، گفت: ماموران در تحقیقات 
و پی جویی های انتظامی مشخصات متهم و ساعات 
حضور وی را مورد شناســایی قراردادند. در ادامه 
تیمی از ماموران به محل مورد نظر مراجعه و اقدام 
به گشــت زنی کردند تا اینکه مدتی بعد متهم را با 
همان مشــخصات اعلامی در حال ارتکاب جرم و 
اخاذی از شهروندی دیگر در پارک مشاهده کردند.

رئیس پلیس پیشــگیری تهران بزرگ با اشاره به 
عملیات مامــوران برای دســتگیری متهم گفت: 
ماموران ســریعا وارد عمل شده و در یک عملیات 
ضربتی و غافلگیرانه مامور قلابی را دســتگیر و به 
مقر انتظامی منتقل کردند. همچنین در بازرســی 
از لوازم همــراه این فرد کارت شناســایی جعلی 
و تجهیزات پلیســی را نیز کشــف و ضبط کردند.  
معظمی گــودرزی با بیان اینکه متهم ۲۱ ســال 
سن داشــت، گفت: این فرد در مقر انتظامی تحت 
بازجویی قرار گرفت که درجریان آن به جرم خود 
و اخاذی از شــهروندان در پوشش مامور پلیس در 

محله نامجو اعتراف کرد.

حوادث

جزئیات پرداخت وام به سربازان 
ماهر در سال 1402

در راســتای اشــتغال زایی و مهارت آموزی سربازان، 
فرمانده قرارگاه مهارت آموزی ســربازان ســتاد کل 
نیروهای مســلح اعــلام کرده که پرداخــت وام خود 
اشتغالی و کارآفرینی به ســربازان ماهر پس از پایان 
خدمتشــان برای امســال هم اجرا خواهد شد.سردار 
»محمدجواد زاده کمند« درباره پرداخت وام کارآفرینی 
و خوداشــتغالی بــه ســربازان ماهری کــه خدمت 
سربازیشــان به پایان رسیده است، گفته؛ امیدواریم و 
در تلاشــیم که از اوایل نیمه دوم سال پرداخت  وام به 
افراد دارای شــرایط آغاز شود. جزئیات و دیگر شرایط 
بهرمندی نیز همزمان با اجرای طرح از طریق رسانه ها 
اعلام خواهد شــد.زاده کمند درباره اینکه چه اعتباری 
در ســال جاری برای وام سربازان ماهر در نظر گرفته 
شــده است، گفت: امســال هم از سوی دولت ۲۰۰۰ 
میلیارد تومــان اعتبار در این خصــوص داریم. البته 
تلاش ما این اســت که از ظرفیت استان ها هم مانند 
سال گذشته اســتفاده کنیم تا این مبلغ افزایش پیدا 

کند. 

مصوبه ای برای افزایش قیمت نان 
نداریم

به دنبال انتشار اخباری در مورد احتمال افزایش قیمت 
نــان، فرماندار تهران با تأکید بــر اینکه تاکنون هیچ 
مصوبه ای مبنی در این مورد نداشته و مبنای قیمت ها 
نیز همان مصوبات قبلی اســت، گفت: شهروندان هر 
گونــه افزایش قیمت نان را به تعزیرات گزارش دهند.

احمد قیومی در تشــریح انتشار برخی شایعات درباره 
افزایش قیمت نــان در تهران گفت: تغییر در نوع آرد 
بعضی از خبازی ها دلیل انتشــار بعضی از شــایعات 
در افزایش قیمت نان اســت. این موضوع از قبل هم 
مرسوم بوده و درخواســت تغییر آرد نوع یک به نوع 
دو مورد بررسی قرار می گرفته و ما به التفاوت توسط 
یارانه دولت برای نانوایی ها تأمین می شــود و تاثیری 
در قیمت نان به هیچ عنوان نداشــته است.وی ادامه 
داد: ضرورت دارد شهروندان تهرانی به شایعات توجه 
نکنند و هر گونــه افزایش قیمت را به تعزیرات آرد و 

نان گزارش دهند.

اگر و اماهای برگزاری آزمون 
استخدام 3۸00 معلول

بعد از بارها وعده »علی محمدقادری« رئیس سازمان 
بهزیستی کشور درخصوص اجرای آزمون اختصاصی 
افــراد دارای معلولیت، اعلام کــرده که همه اقدامات 
مرتبط در این خصوص انجام شــده و سازمان اداری 
و استخدامی تایید کرده و اگر سازمان برنامه و بودجه 
تایید نهایی کند، در سال ۱۴۰۲، بیش از ۳۸۰۰ فرد 
دارای معلولیــت که شــرایط لازم را دارند می توانند 
در آزمون اداری و اســتخدامی شرکت کنند و جذب 

دستگاه های مرتبط با موضوع شوند.

جزئیات ساعت کاری ادارات، بانک ها 
و مدارس از روز اول مهر

با آغاز نیمه دوم ســال بار دیگر بحث ساعت های کار 
ادارات تهران داغ شــده است. موضوعی که گفته می 
شود بر اساس مصوبه دولت همچنان شناور است، اما 
بانک ها و مدارس نیز امســال همچون ســال گذشته 
برای کنترل ترافیک معابر پایتخت با ســاعات جدید 
کارشان را آغاز خواهند کرد. در همین راستا »محمد 
مهدی کاظمی« رئیس ستاد بازگشایی مدارس وزارت 
آموزش و پرورش در گفت وگو با ایســنا، در خصوص 
ســاعت شــروع کلاس هــای درس در مهر امســال 
می گوید: ساعت شروع کلاس درس و نه آغاز فعالیت 
مدارس با رعایت ساعت مصوب در هر دوره تحصیلی، 
بــرای مقطع ابتدایی ۸ صبح و برای مقطع اول و دوم 
متوســطه ۷:۳۰ صبح اســت.  »نازک نوبری« مشاور 
معاون نوسازی سازمان اداری و استخدامی کشور نیز 
در تشــریح جزییات تغییر ساعت کاری دستگاه های 
نظامــی و انتظامی، ادارات، بانک ها، مراکز آموزشــی، 
اصناف و بازاریان در شهر تهران و سایر استان ها اظهار 
می کند: طبق مصوبه ۲۸ اسفند ماه سال گذشته، تغییر 
ســاعت اداری در راستای ارتقاء بهره وری اعمال شده. 
به این ترتیب است که واحدهای نظامی و انتظامی از 
ســاعت ۶:۳۰ و واحدهای صنعتی از ســاعت ۷ صبح 
آغــاز به کار خواهند کرد. درباره ادارات نیز باید گفت 
که دســتگاه های ملی مستقر در شهر تهران از ساعت 
هفت تا ۹ صبح ســاعت آغاز به کارشــان شناور بوده 
و می توانند ســاعت حضور خودشان را بر این اساس 
تنظیم کنند و ســاعات کاری واحدهای اســتانی که 
شامل استان تهران و سایر استان هاست نیز از ساعت 

هفت صبح آغاز خواهد شد.

رشد 15 درصدی نامزدهای انتخابات 
نظام پرستاری

دکتر علیرضا رحیم نیا مسئول هیات مرکزی نظارت بر 
ششــمین دوره انتخابات سازمان نظام پرستاری ضمن 
کذب خوانــدن مطالبی در ارتباط با ایــن انتخابات در 
فضای مجازی گفت: اســتقبال در این دوره نســبت به 
دوره قبل بیشتر بوده و تعداد ثبت نام کنندگان نسبت به 
دوره قبل افزایش ۱۵ درصدی یافته و  شمار نامزدهای 
تایید صلاحیت شده ۴۰۰۵ نفر است.وی با بیان این که 
صلاحیت تعدادی از نامزدها احراز نشده و تعدادی نیز  بعد 
از ثبت نام از شرکت در انتخابات انصراف داده اند، اظهار 
داشــت: مجموعا صلاحیت  ۱۰۵ نفر احراز نشد. از این 
تعداد ۹۸ نفر به عدم احراز صلاحیت خود اعتراض کردند 
و اعتراض آنها در هیات مرکزی نظارت مورد رســیدگی 
قرار گرفت که در نتیجه این رسیدگی، صلاحیت ۴۵ نفر  

از ۹۸ نامزد  یاد شده پس از بازنگری به تایید رسید.

هاشور

همدلی|  حمید رضا خالدی: بالاخره بعد از ماه ها 
بحث و چالش هفته گذشته  پیشنهادی برای اجرای 
لایحــه حجاب و عفاف را به صحــن آوردند که در 
نهایت منجر به  آن شد که برای ۳ سال این لایحه 
اجرا شــود .گرچه بعد از رد دو فوریتی شدن آن و 
طرح مجددش به واسطه اصل هشتاد و پنج  قانون، 
تغییراتی در این لایحه رخ داد اما همزمان با انتشار 
متن این لایحه همانطور که پیش بینی می شــد، 
موجی از تفســیرها و انتقادها نسبت به آن شکل 

گرفت که همچنان ادامه دارد.
از دیروز تا هم اکنون

لایحه حمایت از فرهنگ عفاف و حجاب )حمایت از 
سلامت اجتماعی( که ابتدا در یک مقدمه و ۹ماده و 
۱۳تبصره، هفتم اردیبهشت امسال با لحاظ نظرات 
رئیسان سه قوه از سوی قوه قضائیه تدوین شد، پس 
از تغییراتــی، در یک مقدمه و ۱۵ماده و ۱۰تبصره، 
۲۷اردیبهشــت در هیات دولت بــا قید دو فوریت 
تصویب و ۳۱اردیبهشت از سوی رئیس جمهوری به 
رئیس مجلس برای  انجام تشریفات قانونی تقدیم 
شد. در نهایت این لایحه طبق اصل ۸۵قانون اساسی 
)بررسی در کمیسیون به جای صحن(،  با ۷۱ماده و 

۴۶تبصره در پنج فصل در کمیسیون تصویب شد. 
همانطور که پیش بینی می شد تصویب این لابحه 
با واکنــش های تند و تیزی از ســوی چهره های 
سیاســی و علمی همراه بود. لایحــه ای که پس از 
لایحه حمایت از خانــواده و طرح صیانت از فضای 
مجازی، سومین موضوعی است که درکمیسیون های 
مجلس یازدهم مورد بررسی قرار می گیرد. اما شاید 
یکی از پرسروصداترین واکنش ها مربوط به اظهارات 
»غلامرضا نوری« رئیس فراکسیون مستقلین مجلس 
باشد که گفته است: اساساً در مورد این لایحه روی 
موضوعات بحث نشد و اصلا مشخص نشد که این ها 
پیشنهادات چه کسی بود؟ چگونه آمد و تبدیل به 
لایحه شد؟ لایحه ای که ابتدا ۹ ماده بود و بعدا رسید 

به ۷۰ ماده چطور این اندازه گسترش پیدا کرد.
به گفته وی ، البته بعد از تصویب اصل هشــتاد و 
پنجی شــدن آن تغییراتی در ایــن لایحه رخ داد؛ 
یعنی یکی دو نکته بود که حذف آن ها اتفاق مثبتی 
محسوب می شــود از جمله بحث دانش آموزان بود 
که تبصره های ۳،۴ و ۵ ماده ۴۶ ســابق که مربوط 
به معرفی دانش آموزان و دانشــجویان به فراجا بود 
را حذف کردند. یا اینکه بحثی که مربوط به اماکن 
گردشگری بود، حذف شــد.وی ادامه داد: در مورد 
موضوع کودکان و نوجوانان یعنی کودکان ۹ تا ۱۵ 
و نوجوانان ۱۵ تا ۱۸ سال ادبیات لایحه تغییر پیدا 
کــرده، اما کماکان بند های مربــوط به آن ها وجود 
دارد؛ یعنــی باز هم این لایحه دارد برای اطفال ۹ تا 
۱۵ ســال و ۱۵ تا ۱۸ ســال مقررات وضع می کند 
که اگر مشــمول تخلف از این قانون شــدند، طبق 
بخش مربوط به اطفال قانون مجازات اسلامی باید 
با آن ها برخورد شود.به گفته وی همچنین در حوزه 
ورزش، عزل مدیران تشکل های ورزشی پیش بینی 
شده است که این ها قبلا در لایحه نبوده است. بحث 
توقیف گذرنامه پیش بینی شده است. در ماده ۳۹ این 
مصوبه جدید بعد از بار سوم برای تخلفات کسب و 
کار ها این بار حبس پیش بینی شده است که این هم 
قبلا نبود و الان آورده شده است. درآمد ۵ درصدی 
و حتی تا ۲۵ درصدی ســکو ها یا پلتفورم هایی که 

در حوزه اقتصاد های دیجیتال فعال هستند مطرح 
است و به آن ها جریمه تعلق گرفته است و یا یکی 
از مواردی که جدید اضافه شــده این است که ورود 
وکلایی که از نظر لایحه بدپوشش و بدحجاب باشند، 
به اماکن قضایی ممنوع شده است. وی تصریح کرد: 
البته ناگفته نماند نکات منفی که قبلا در لایحه بود 
همه سر جای خود باقی است و نکات منفی دیگری 
اضافه شده است؛ یعنی در مجموع لایحه بدتر شده 
اســت غیر از ماده ۷۰ جدید که می تواند در فرآیند 

اجــرا روی این مســاله 
اثرگذار باشد و منطقی تر 
و متناســب با شــرایط 

زمان، کار را پیش ببرند.
از موافقان تا مخالفان

در این حــال، این لایحه 
طرفداران پر و پاقرص و 
مصممی هم دارد. حجت 
الاسلام »سیدمحمدنبی 
موسوی فرد« امام جمعه 
اهواز یکی از همین افراد 
است که در نماز جمعه 
این هفته و درســخنانی 
اســت؛  گفته  جنجالی 

مردم باید به صورت گسترده موضوع حجاب را تذکر 
دهند و از چیزی ترس نداشته باشند. همچنین دولت 
باید اماکن عمومی را بهتر از وضع موجود کنترل کند 
و باید هر فروشگاهی که به افراد بی حجاب خدمات 
می دهد پلمب شود.حجت الاسلام »مجید نصیرایی« 
عضو کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی نیز 
به عنوان یکی دیگر از طرفداران این طرح، در پاسخ 
به کسانی که معتقدند قانون گذار در لایحه عفاف و 
حجاب محل و ردیف بودجه ای برای ارائه تسهیلات 
توسط دستگاه ها را مشخص نکرده و تحمیل آن بر 
دولت در بودجه سال آینده، افزایش کسری بودجه 
را به دنبال خواهد داشت، اظهار داشت: این لایحه با 
نظر دولت و قوه قضائیه تدوین و نهایی شده است و 
از این جهت نباید نگران تأمین منابع مالی آن باشیم. 
عضو کمیســیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی 
تصریح کــرد: در صورتی که لایحه عفاف و حجاب 
تبدیل به قانون و لازم الاجرا شود، دولت در بودجه 
ســالانه اعتبارات لازم برای اجرای آن را پیش بینی 
خواهد کرد و بر این اساس نباید این ادعای اشتباه 
مطرح شــود که مجلس با تصویب لایحه عفاف و 

حجاب باعث افزایش کسری بودجه می شود. نماینده 
طبس در مجلس شورای اسلامی در واکنش به این 
ادعا که ممکن است در تکالیف نهادها برای اجرای 
قانون حجاب تداخل ایجاد شود، ادامه داد: مجلس 
در لایحه عفاف و حجاب برای دستگاه های مختلف 
وظایفی را در نظر گرفته است و آنان باید متناسب 
با حوزه تخصصی خود اقداماتی را برای اجرای قانون 

حجاب و عفاف انجام دهند.
وجوه مختلف یک طرح

ولی رویکــرد این لایحه 
به گفته »بهزاد پورسید« 
قوه  حقوقــی  معــاون 
قضائیه ، تفکیک تخلف از 
جرم است. موضوعی که 
سال هاست مورد اختلاف 
حقوقدان هاست. وی در 
ایــن زمینه با ذکر اینکه 
هدف ما این اســت که 
در ابتدا با کشف حجاب 
به عنوان تخلــف روبرو 
شــویم و نتیجه آن اخذ 
موضوع  اســت.  جریمه 
تذکر و جریمــه هم در 
اختیار نیروی انتظامی به عنوان ضابط قوه قضاییه 
قرار گرفته اســت. حالا چرا با جریمه نقدی شروع 
کردیم؟ چون توافق بر این بوده که موضوع را تخلف 
ببینیم. به همین دلیل به موضوع کشف حجاب از 
تذکر و تخلف و جریمه به صورت پله پله نگاه شده 
و در مرحله چهارم به بعد از منظر جرم دیده شــده 
که پرونده به قوه قضاییه ارســال شــود و بر اساس 
قوانین مورد رسیدگی قرار بگیرد. پورسید در زمینه 
تبصره ماده ۶۳۸ قانون مجازات اسلامی گفت: »ما 
آن قانون را مدنظر داریم و هیچ قانونی درباره حجاب 
را نسخ نکرده ایم؛ بلکه در لایحه حجاب درباره کشف 
حجاب بحث داریم و معتقدیم این لایحه و قوانین 
دیگر درباره حجاب همدیگر را تکمیل خواهند کرد.« 
با این حال همچنان حقوقدان ها و جامعه شناسان 
نقدهایــی جدی را به این لایحه دارند. دکتر مهدی 
تقوی راد، وکیل دادگستری در همین خصوص و در 
گفت و گو با »همدلی « می گوید: » اولا قانونا تدوین 
لوایــح و قوانین و ارائه آن به مجلس از وظایف ذاتی 
دولت هاست. اما در عین حال قوه قضائیه نیز می تواند 
مواردی که به نظرش می رسد را در چارچوب لوایح 

مختلف توسط دولت به مجلس بفرستد یا حتی در 
برخی موارد خودش لوایح را به مجلس بفرســتد. 
کمااینکه در این زمینه تجــارب  مختلفی در این 
زمینه وجود دارد.« وی با نقد لایحه یاد شــده نیز 
می گوید »همچنیــن نقد جدی که می توان به این 
لایحه داشت این است که باید بین حجاب و عفاف 
تفاوت قابل شــد. چون ممکن است فردی حجاب 
داشته باشد اما عفیفه نباشد یا برعکس، زنی مانند 
زنان اروپایی حجاب نداشــته باشد اما عفیفه بوده و 
متعهد به خانه و خانواده اش باشــد.  بنابراین باید 
لایحه تدوین شــده بین این دو تفاوت بگذارد.«این 
حقوقدان با اشــاره به اینکه پوشش تاحدودی یک 
مسئله اخلاقی و عرفی نیز محسوی می شود تصریح 
می کند: »در کشــورهای دیگر به ویژه بخش هایی 
که سنتی تر هستند مردم خودشان حرمت جامعه 
را رعایت می کنند. یعنی مســئله پوشش یک امر 
اخلاقی اســت و افرادی که پایبند اخلاق هستند 
آن را رعایت می کنند. اما نخواستیم این موضوع را 
متوجه شویم و در مدارس دروس پرورشی داشتیم، 
به چه نتیجه ای رسیدیم؟ چون به باقی حقوق زنان 
رسیدگی نشده است و تحکم و مردسالاری در جامعه 
حاکم بود و کار به جایی رسیده که ناموس کشی در 
کشور باب شده است.«دکتر »احمد بخارایی« جامعه 
شناس نیز درنقد این لایحه گفته بود؛ تصمیم گیران 
و نویسندگان این لایحه گویا به دنبال این هستند 
که به مرگ بگیرند تا مردم به تب راضی شــوند، اما 
نکته ای که شاید به آن توجه نکرده و نمی کنند این 
اســت که این به مرگ گرفتن و به تب راضی شدن 
تنهــا یک نتیجه دارد؛ فروپاشــی اجتماعی. همان 
موضوعی که من سال هاســت درباره آن هشــدار 
می دهم و ســایر جامعه شناسان و متخصصان این 
حوزه هم درباره آن صحبت کرده اند. »امیرمحمود 
حریرچی« دیگر جامعه شناسی اســت که در این 
خصوص معتقد است: شرایط در حال حاضر متفاوت 
شده است، به همین دلیل باید به جای تصویب این 
دست قوانین، بتوانیم به دیگر مطالبات زنان رسیدگی 
کنیم. اگر بخواهیم کار فرهنگی انجام شود باید دید 
کــه حقوق زنان در موارد دیگر رعایت می شــود یا 
خیر؟ اگر صحبت از حقوق شــهروندی است، باید 
حقــوق را دور تبعیضات مختلف اجتماع اجرا کرد. 
آیا در حال حاضر زنان و دختران کشــور در جامعه 
احســاس می کنند که حقوق شان رعایت می شود؟ 
ســاده ترین موضوع در حوزه زنان حضانت است یا 
اشتغال؟ درحالی که زنان بیشترین تعداد دانشجویان 
در دانشــگاه را به خود اختصــاص داده و کاری تر 
هســتند اما ۱۵درصد اشتغال را به خود اختصاص 
داده اند. چرا در جذب زنان کوتاهی می شود و حقوق 
آنان نادیده گرفته می شود؟ این شرایط حاکی از آن 
است که نتوانسته اند اقدام های فرهنگی را به نتیجه 
برسانند و به جایی رسیده اند که به مسئله پوشش 
شهروندان مشغول شده اند. اما این قانون تاچه حد 
مورد پذیرش جامعه بوده و قابل اجراست؟ سوالی که 
حریرچی در پاســخ به آن می گوید: » الان درک و 
شعور و اطلاعات اجتماعی جامعه به حدی رسیده که 
خودشان به یک تصمیم و یک دیدگاه وجه قانونی 
می دهند و در مورد قوانین نیز اظهار نظر می کنند در 
چنین شرایطی بعید است که چنین قانونی قابلیت 

اجرایی پیدا کند.« 

چالش اجرا و حقوق زنان در لایحه حجاب و عفاف کدام است؟ 

موافقان و مخالفان یک لایحه جنجالی

همدلی| طی دو دهه گذشــته چندین بار دولت و شهرداری برای 
ســاخت تراموا به عنوان راهکاری برای حل معضــل آلودگی هوا و 
ترافیک شهری خیز برداشــته اند. اما هربار این حرکت به بن بست 
رسیده و عقیم مانده است. حالا بعد از گذشت چند سال دوباره شهردار 
تهران خبر از عزم این نهاد برای باز کردن دوباره پرونده ساخت تراموا 
داده است.  تراموا یا واگن برقی نوعی قطار شهری است که واگن های 
آن روی ریل هایی که در خیابان تعبیه شــده اند، حرکت می کنند. 
واگن های تراموا به طور معمــول از قطارهای عادی و حتی متروها 
ســبک تر و کوتاه تر بوده و برای حمل مسافر نیز مورد استفاده قرار 
می گیرند. ترامواها می توانند حتی بین شــهرهای بزرگ و کوچک 
و کشــورها نیز تردد کنند و این را یکی از مزایای این وســیله نقلیه 
دانسته اند. امروزه بیشتر قطارشهری ها به وسیله شاخک برق رسان از 
برق استفاده می کنند؛ اگر لازم باشد این قطارشهری ها ممکن است از 
دستگاه های قدرت بسیاری استفاده کنند. دیگر انواعی از قطاربرقی هم 
هستند که سوخت شان »نفت گاز« است و بیشتر از آن ها در مسیرهای 
میان شــهر و روستاها استفاده می شود؛ انواعی نیز وجود دارند که با 
بنزین، گاز، اسب و قاطر حرکت می کنند.نخستین گونه های قطاربرقی 
با به کارگیری حیوانات باری به حرکت درمی آمدند. نخستین قطاربرقی 
که در ســال ۱۸۰۷ در انگلیس آغاز به کار کرد ابتدا از اســب برای 
کشــیدن واگن بهره می برد اما پس از چندی اسب ها با موتور بخار و 

سپس با موتور برقی جایگزین شدند.
تراموا با طعم قاطر

فاصله میان ظهور واگن های بخار تــا واگن های برقی چندان زیاد 
نبود. در ســال ۱۹۲۹ واگن های برقی بسیار بزرگ با ۱۰۶ صندلی، 
جایگزین واگن های بخار شدند. هر چند به نظر می رسد ریل های 
تراموا در آمریکا پیش از اروپا توسعه یافتند، چرا که آسفالت خیابان ها 

در شهرهای آمریکا برای حرکت اسب ها چندان مناسب نبود.
به علت خصوصیات ویژه این سیســتم از جمله سهولت دسترسی، 
ایمنی و راحتی، این سیستم ریلی جذابیت خاصی بین برنامه ریزان 
حمل و نقل شهری و مردم داشته و از لحاظ سادگی تکنولوژی، اجراء 
اداره و هزینه کمتر احداث و بهره برداری نسبت به سایر سیستم های 
ریلی، مورد توجه بوده و می باشــد. همچنین انعطاف پذیری تراموا 
مشابه سیستم اتوبوس شهری و وسایل نقلیه موتوری و شخصی بوده 
و از سیستم هایی است که مسوولان و مجریان شهری از آن استقبال 
نموده و بیش از هر سیستم دیگر ریلی در شهرهای دنیا از آن استفاده 

شده است.در سال های اخیر بسیاری از کلانشهرهای جهان که روزی 
با آلودگی هوا دســت و پنجه نرم می کردند، توانسته اند با گسترش 
و توســعه ناوگان حمل و نقل عمومی، استفاده از خودروی شخصی 
را کاهــش داده و گام بزرگی در کاهش آلاینده های هوا و همچنین 
ترافیک در معابر شهری بردارند. مکزیکو سیتی، لندن، پاریس، سئول، 
نیویورک، بوگوتا و آکرا از جمله این شــهرها هستند.در حال حاضر 
تراموا در بسیاری از شهرهای اروپا، آسیا، آمریکای شمالی و جنوبی، 

آفریقا و اقیانوسیه استفاده می شود.
تراموا در تهران

با توجه به مزایای این وســیله حمل و نقل عمومی، در تهران نیز از 
موضوع راه اندازی تراموا استقبال شده و در دست بررسی است.

در همین راستا »احمد صادقی« درباره برگزاری نشست هم اندیشی 
اعضای شورای اسلامی شهر تهران با محوریت طرح راه اندازی تراموا 
گفته است: در این جلسه مشاوران، طرح مطالعاتی که در سطح داخلی 
و بین المللی در ارتباط با بحث شبکه حمل و نقل عمومی اعم از ریلی 
و غیر ریلی انجام شده را مطرح کردند و به سوالات اعضا پاسخ دادند. 
عضو شورای شهر تهران افزود: در این جلسه قرار بر این شد، طرح در 
اختیار »کمیسیون تخصصی معماری و شهرسازی شورای اسلامی« 
قرار بگیرد و این کمیسیون با مشاورین، جلسات مختلفی داشته باشد 
و در نهایت یک جلسه هم اندیشی بین نخبگان و متخصصین حوزه 
حمل و نقل و ترافیک تشکیل و نقطه نظرات درباره طرح داده شود.

وی در پایان با بیان اینکه در کل همه اعضا از موضوع تراموا استقبال 
کردند و کلیات موضوع را تایید کردند، خاطرنشــان کرد: با این حال 
اعمال نقطه نظرات تخصصی نیاز به وقت و جلســات بیشتری دارد. 
همچنین در جلسه بر اساس مطالعات انجام شده پیرامون موضوعاتی 
چون هم  مسیر بودن تراموا با »بی.آر.تی« و اینکه کدام یک از خطوط 
پیشنهادی برای اجرای این طرح ها در اولویت است نیز بحث شده و 
اعضا، نقطه نظرات خودشان را مطرح کردند و قرار شده است که در 

جلسات بعدی این مباحث و موارد تکمیل شود.
بزرگ ترین شبکه تراموا در دنیا

بزرگ ترین شبکه تراموا در تمام دنیا در شهر »ملبورن«، مرکز ایالت 
»ویکتوریا« در استرالیا قرار گرفته که از مه سال ۲۰۱۷ گسترش پیدا 
کرد و با ۲۵۰ کیلومتر طول، ۴۹۳ تراموا، ۲۴ مسیر و ۱۷۶۳ ایستگاه، 
گسترده ترین شبکه تراموا را دارد. در ملبورن، تراموا به عنوان دومین 
وسیله حمل و نقل عمومی بعد از قطار به حساب میاد و از سال ۲۰۱۷ 

تا ۲۰۱۸ میلادی تقریبا بیشتر از ۲۰۰ میلیون سفر با آن انجام شده 
است.بزرگ ترین شبکه تراموا در تمام دنیا در شهر »ملبورنِ« استرالیا 
ساخته شده است به نوشته نشریه »ریشومانا«، تراموا در این شهر از 
ســال ۱۸۸۵ فعال بوده و خط تراموای الکترونیکی این شهر از سال 
۱۸۸۹ افتتاح شد و بعد از بسته شدن در سال ۱۸۹۶ بار دیگر در سال 

۱۹۰۶ بازگشایی شد.
مزایای تراموا

حرکت چرخ های فولادی روی ریل های فولادی حدود یک هفتم، 
اصطکاک کمتری از چرخ های لاستیکی روی آسفالت دارند و بنابراین 
آلودگی کمتری برای حمل بار با وزن یکســان ایجاد می نماید.یکی 
از ویژگی های تراموا قدرت جابجایی زیاد مســافر و نزدیکی ایستگاه 
های آن به یکدیگر اســت. به علاوه در تراموا برای تعویض ســریع 
مسافر درهای ورودی بسیار و با عرض زیاد قرار داده شده اند. از نقاط 
مثبت دیگر تراموا تعبیه صندلی کم و فضای زیاد برای ایستادن برای 
مسیرهای نزدیک و به عکس صندلی بیشتر برای نشستن و فضای 
کمتری برای ایستادن در مسیرهای طولانی می باشد.از آنجایی که 
آلودگی صوتی به یکی از معضلات زندگی شــهری بدل شده است، 
تراموا در این زمینه در مقایسه با اتوبوس های موتوری صدای کمتری 
تولید می کند. هر چند نباید فراموش کرد که استفاده از محورهای 
ثابت می تواند باعث لغزش بین چرخ و ریل در پیچ ها شده و صدا تولید 
کند. از حیث ظرفیت، تراموا گنجایش بیشتری در مقایسه با اتوبوس 
دارد از همین رو بســته به زمان کاربری با افزودن و کاستن از تعداد 
واگن ها و بدون نیاز به تغییری در تعداد راننده، می توان ظرفیت آن 
را کم و زیاد نمود.طبق مطالعات سازمان تحقیقاتی حمل و نقل بهینه 
در انلگیس، تراموا به دلیل حرکت در سطح زمین، نیاز به تهویه اضافی 
مانند آنچه در تونل های مترو نیاز است، ندارد. این امر به خودی خود 
باعث صرفه جویی در مصرف سوخت می شود. ضمن اینکه در تراموا 

خبری از پله های برقی موجود در ایستگاه های مترو هم نیست.

خوب و بد بودن یک ایده تاریخ سپری شده ادامه دارد

»تراموا« همچنان بحث روز مدیران شهری 

* »غلامرضا نوری« رئیس فراکسیون 
مستقلین مجلس: اساساً در مورد این 

لایحه روی موضوعات بحث نشد و اصلا 
مشخص نشد که این ها پیشنهادات 

چه کسی بود؟ چگونه آمد و تبدیل به 
لایحه شد؟ لایحه ای که ابتدا ۹ ماده بود 
و بعدا رسید به ۷۰ ماده چطور این اندازه 

گسترش پیدا کرد
 * در ماده ۳۹ مصوبه جدید بعد از بار 
سوم برای تخلفات کسب و کار ها این بار 

حبس پیش بینی شده است


